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SOLOPYSKY Jarmila Pod-
zemská bydlí v Solopys-
kách, kde se společně se 
svým manželem věnuje 
chovu amerických minia-
turních koní a australských 
ovčáků. Je rovněž předsed-
kyní Asociace chovatelů 

miniaturních koní. Prostřed-
nictvím rozhovoru nám při-
blížila svoji činnost.

Kterému z obou chovů 

jste se začala věnovat dří-

ve a proč vás oslovil?

Já jsem spíše dlouholetou 
chovatelkou psů, této čin-

SEDLČANY/TŘEBSÍN/NE-

TVOŘICE Květnové dny, 
spojené s oslavami kon-
ce 2. světové války, daly 
letos vzniknout několi-
ka počinům, které mají 
vztah také k Sedlčansku. 
V Netvořicích byla ote-
vřena trvalá expozice při-
pomínající vystěhování 
obyvatel na území mezi 
Sedlčany a Benešovem. 
Nový pomník doprová-

zený naučnými tabulemi 
byl odhalen v nedalekém 
Třebsíně. Související his-
torii si letos připomenou 
i Sedlčany.

„ M ě s t y s  N e t v o ř i c e 

a obec Krňany, pod niž 

spadá vesnice Třebsín, 

patří k Neveklovsku a čte-

nář ze Sedlčan sem autem 

dojede přibližně za půl 

hodiny,“ připomněl sedl-
čanský historik Tomáš 

SEDLČANY Na pět stovek 
dětí se registrovalo ke sbí-
rání razítek za splněné 
úkoly na festivalu volno-
časových aktivit, který 
se konal v Sedlčanech 
v sobotu 13. května od-
poledne na Mrskošovně. 
Město Sedlčany zorganizo-
valo bohatý program pro 
všechny, kteří se rádi hý-
bou nebo jsou jiným způ-

sobem aktivní ve svém 
volném čase.

Přesně ve 13 hodin za-
hájil moderátor ofi ciálně 
1. ročník Sedlčanského 
volnočasu. Mnozí si mo-
hou pamatovat, že stejnou 
akci zažili již loni, ale ta 
byla pořádaná zkušebně 
jako nultý ročník. Letos 
svůj stánek ve sportov-
ním areálu v Luční ulici 

KAMÝK NAD VLTAVOU Letoš-
ní ročník Kamýcké šlápoty 
8. května byl rekordní co 
do počtu účastníků. Loni jich 
šlo 160, letos už 199, a s nimi 
pět pejsků. Dva cyklisté star-
tovali z Kamýka nad Vltavou, 
jeden z Velké.

Nejstarší účastnicí byla 
tradičně Květuše Trojanová. 
Vydala se na sedmikilome-
trovou trasu kolem jezírka 
v lomu směrem ke křížku, 
pak ze žluté značky odboči-
la po silnici dolů na Velkou 
a z Velké zpět do Kamýka 

Nový pomník a nová expozice 
připomínají druhoválečnou 
historii regionu

Zouzal a dodal: „Vazby 

zdejších obcí na Sedlčan-

sko jsou silné mimo jiné 

díky společným osudům 

za druhé světové války, 

kdy se jmenovaná místa 

stejně jako Sedlčany a de-

sítky dalších obcí promě-

nily ve výcvikový prostor 

Waffen-SS. Obyvatele teh-

dy postihlo nucené vystě-

hování a cvičiště se stalo O sazenice byl na školním jarmarku sedlčanského učiliště minulou 
sobotu mimořádný zájem. Více na str. 5

Osmdesátníci 
i devadesátníci byli 
na startu i v cíli!

nad Vltavou. Před pocho-
dem ji oslovila její známá 
– Jarka Poustková, jestli 
půjde i letos na pochod, že 
by šla s ní. „Když je mi letos 

rovných osmdesát, tak bych 

to taky zkusila,“ plánovala 
v telefonu.

A jak si to „děvčata“ 
užila? „Bylo to nádherné, 

vše kvete, jabloně, střem-

chy, a na stráních podél 

cesty jsme viděly spous-

tu petrklíčů,“ s nadše-
ním vzpomínala Květuše 

Děti se na Sedlčanském 
volnočasu bavily celé odpoledne

rozbilo dvacet dva oddílů 
a kroužků. V červeném 
stanu na parkovišti si děti 
mohly vzít knížku, do kte-
ré následně sbíraly razítka 
za splnění úkolu u každé-
ho stanoviště. 

Hned po levé ruce stálo 
hasičské auto SDH Sest-
rouň, které občas spustilo 
houkačky a vzbuzovalo 

Americký miniaturní kůň není vhodný 
na ježdění v sedle, ale dobře trénovaný 
dokáže utáhnout v lehkém kočáru i dva 
dospělé lidi, říká Jarmila Podzemská

nosti se věnuji přes pětatři-
cet let. Bydlela jsem v Praze 
a koně se dají minutu chůze 
od Václavského náměstí cho-
vat špatně (úsměv). Dlouho 
jsem proto měla psy jako 
zastoupení za koně, protože 
jsem se k nim nemohla do-
stat, ale po celý svůj život 
jsem je chtěla. Dlouhá léta 
jsem se věnovala výcviku 
psů, a když jsem se s manže-
lem odstěhovala do Štěcho-
vic, jezdila jsem občas tréno-
vat i na cvičák do Sedlčan. 

Pokračování na straně 2

Pokračování na straně 4 Pokračování na straně 10

Pokračování na straně 9
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nejen oblastí vojenského 

výcviku, ale i perzeku-

ce. Vznikly zde pobočky 

koncentračního tábora 

Flossenbürg, a to jednak 

na Hradištku u Štěchovic, 

jednak ve Vrchotových Ja-

novicích, odkud byl tábor 

na konci války přesunut 

do Křepenic. Na všech 

třech místech dnes najde-

me památníky.“

Tomáš Zouzal dále 
uvedl, že likvidace tá-
borů byla krutá. Vězni 
neschopní přesunu byli 
usmrceni, ostatní odve-
zeni v takzvaném trans-
portu smrti, na který 
upomíná pamětní deska 
na nádraží v Olbramovi-
cích. Ještě předtím ale 
došlo k cílenému vraždě-
ní vězňů v táboře na Hra-
dištku. Umístěni v něm 
byli Francouzi, Němci, 
Poláci, Rusové, či spíše 
Ukrajinci, Španělé a pří-
slušníci dalších národů, 
nucení v dubnu 1945 ko-
pat protitankový příkop 
u Třebsína. Právě jejich 
utrpení připomíná nový 
pomník nazvaný Pieta 
Třebsín. Jeho odhalení se 
8. května zúčastnili lidé 
z bližších i vzdáleněj-
ších obcí včetně senáto-
ra a někdejšího starosty 
Petrovic Petra Štěpánka. 
Mezi věnci a květinami 
kladenými k pomníku se 
objevila i kytice červe-
ných růží, symbolizují-
cí Sedlčany, kterou zde 
položil starosta města 
Ivan Janeček. Pomník 
doprovázejí čtyři naučné 
tabule. Připravil je do-
kumentarista a předseda 
sdružení Mezi řekami 
Václav Šmerák, jemuž po-
máhal právě sedlčanský 
historik Tomáš Zouzal. 
Ten také redakci zodpo-
věděl několik otázek.

Mohl byste čtenářům 

přiblížit okolnosti vzni-

ku Piety?

Za vznikem pomníku 
stojí Tomáš Tichý s man-
želkou Martinou, kteří 
žijí v Třebsíně a vedou 

Nový pomník a nová expozice připomínají 
druhoválečnou historii regionu

produkční společnost. 
V rámci své práce tiskli 
před časem i naučné ta-
bule týkající se tábora 
na Hradištku a dozvě-
děli se příběhy, které se 
necelý měsíc před kon-

cem války odehrávaly 
kousek od jejich domu. 
Vězni zde tehdy kopa-
li protitankový příkop 
a jeden z nich si z hla-
du chtěl utrhnout květ 
p a mp e l i šk y.  Z a  t re s t 
byl dohlížejícím pří-
slušníkem SS zastřelen. 
Manželé se začali touto 
historií zabývat, a tak 
vzklíčil i nápad vybudo-
vat v Třebsíně pomník. 
Z míst, kde se nacházel 
příkop, vyvalili patník, 
který se stal základním 
kamenem. U jeho po-
ložení stáli roku 2022 
i senátoři Petr Štěpánek 
a Zdeněk Hraba a o rok 
později zde byl odhalen 
pomník Pieta. Má podo-
bu pampelišky v žele-
zech, z nichž trčí vyhub-
lé ruce. Chmýří květiny 
je obmotáno ostnatým 
drátem. Autorem díla 
je umělecký kovář Ivan 
Preisler. Čtyři dny po od-
halení pomníku byla 12. 
května otevřena nová 
expozice Městského mu-

zea Netvořice, na které 
návštěvníci najdou i kus 
historie Sedlčanska.

O čem vypovídá a jak 

jste se na ní podílel?

Expozice seznamuje 
s historií zdejšího vojen-

ského cvičiště SS, s nímž 
se pojilo i vystěhování 
většiny obyvatel. Je to 
historie týkající se Netvo-
řic právě tak jako Sedl-
čanska. Byl jsem k ní při-
zván jako historik a před 
lety také učitel v Netvoři-
cích, abych připravil tex-
ty a fotografie.

Generaci vašich žáků 

je dnes kolem dvaceti 

let. Přišli se také na ote-

vření podívat?

Několik jich přišlo, ně-
kolik telefonovalo, byť je 
to již téměř deset let, kdy 
jsem je učil. Pro kantora 
je to vždy pocta. Předává-
ní historického vědomí, 
cit pro dějiny a přítom-
nost, vztah k domovu – to 
jsou témata, která jsem 
v Netvořicích považoval 
za velmi důležitá, a neji-
nak je tomu v Sedlčanech. 
Čeho si člověk neváží, to 
snadno ztratí. A někdy 
ztrácí i to, čeho si váží, 
což vidíme právě na pří-
kladu vystěhování v době 
druhé světové války.

Slavnostního otevření 
se v Netvořicích zúčast-
nil také ředitel Městské-
ho muzea Sedlčany Da-
vid Hroch, jemuž jsme 
rovněž položili několik 
otázek:

Jak se vám líbí expo-

zice a podílelo se na ní 

i sedlčanské muzeum?

Tato malá expozice je 
jedinou, která je věnová-
na tomuto tématu sama 
o sobě a není součástí 
většího celku, jako to 
bývá v jiných muzeích. 
Tady v Netvořicích si 
skutečně dali záležet, 
návštěvníci mohou vidět 
pietní, decentní prostře-
dí, v němž je toto téma 
příkladně zpracováno. 
Vyzvedl bych nejen tex-
ty doktora Zouzala, ale 
i to, jakým způsobem 
k expozici přistoupili 
pracovníci, kteří proved-
li aranžování. Při vstupu 
návštěvník vnímá, že je 
to expozice 21. století se 
vším všudy, tak jak to má 
být. Jsem rád, že i sedl-
čanské muzeum se moh-
lo podílet na tomto po-
činu zápůjčkou určitých 
předmětů.

Jaké předměty jste 

zapůjčili?

My jsme zapůjčili dva 
pytle, jeden z SS-Hofu 
a jeden s nacistickou or-
licí, a musím říct, že mě 
zaujalo, jakým způsobem 
byla instalace provede-
na. Člověka to okamžitě 
upoutá. Půjčovali jsme 
ještě německou helmu, 
kanystr zřejmě z Kamý-
ka, pocházející od Ame-
ričanů, kteří přišli k nám 
na Sedlčansko, a další 
předměty.

Stává se i v součas-

nosti, že přijdou ná-

lezci a věnují nějaký 

předmět z doby druhé 

světové války?

Zdálo se, že ta doba už 
je dávno za námi. Když 
jsem nastoupil do muzea 
před dvaceti lety, tak to 
ještě bylo poměrně časté 
– viz sedačka ze sestře-
leného amerického bom-

bardéru u nás v expozici 
a některé další věci. Pak 
byla delší dobu pauza 
a teď se stalo, že nám je-
den pán věnoval nádrž 
na kyslík z toho sestřele-
ného bombardéru. Jsou 
tu i věci, na které jsme 
hrdí a pocházejí od veli-
tele bombardéru Rober-
ta Norvella, ty nám jako 
pozůstalost věnoval. Je 
to i trošku o lidské pamě-
ti, pokud se občas objeví 
v médiích, že se koná ně-
jaká výstava k tématu, tak 
se najednou někdo může 
s něčím objevit. Takže je 
to i taková skrytá výzva 
pro případné dárce.

Chystáte k výročí vy-

stěhování na podzim 

i výstavu v sedlčan-

ském muzeu?

Přesně tak. Chceme 
důstojně připomenout 
osmdesáté výročí vystě-
hování, děláme to tra-
dičně každých pět let. 
Panely máme víceméně 
hotové a snažíme se ino-
vovat instalaci trojroz-
měrných předmětů. Ale 
chtěl bych říci, že i kdy-
by se teoreticky věci 
z velké části opakovaly, 
je potřeba toto připomí-
nat a možná i trochu opa-
kovat, protože každých 
pět let nám doroste nová 
generace žáků a studen-
tů, kteří chodí na tyto 
výstavy.

Sedlčany si osmdesát 
let od vystěhování připo-
menou několika akcemi. 
První z nich bude pietní 
setkání 11. června, které 
se uskuteční od jedenác-
ti hodin u památníku Lidé 
bez domova. Pozvání ob-
drželo od Ivana Janečka 
35 starostů z obcí postiže-
ných vystěhováním a ví-
táni budou i všichni další 
zájemci.

David Myslikovjan

Nově odhalený pomník nazvaný Pieta Třebsín. Zprava senátor Petr 
Štěpánek, starosta Sedlčan Ivan Janeček a historik Tomáš Zouzal. 
Foto: Václav Šmerák

Dokončení ze strany 1
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PŘÍČOVY Ke svému po-
zemku poblíž Příčov má 
František Zeman ze Sedl-
čan blízký vztah, protože 
jej zdědil po své matce. 
Ačkoliv měl možnost v mi-
nulosti pozemek prodat, 
neudělal to, protože jak 
sám říká, prodal by s ním 
i kus svého života.

O to více Františka Ze-
mana mrzelo, že když 
přišel před nedávnem 
na pravidelnou obhlídku 
pozemku, který společně 
se srubem přes léto prona-
jímá převážně skautským 
oddílům z okolí i ze vzdále-
nějších míst, zjistil, že zde 
řádili vandalové. Součás-
tí pozemku je prostorné 
ohniště, poblíž něhož se 
nacházel zdravý dub, kte-

rý však někdo napůl pod-
sekl sekerou a vlastně ho 
tak zcela zničil. „Vandal si 

možná myslel, že dub je už 

suchý a byl zřejmě vyrušen, 

protože poražení stromu 

nedokončil,“ říká s trpkostí 
v hlase František Zeman 
a dodává: „Mám ve svém 

skautském středisku člově-

ka, který vede oddíly a pra-

cuje u lesní správy. Strom si 

prohlédl a konstatoval, že 

už se teď musí porazit, pro-

tože postupně by usychal, 

a v době, kdy by se v oko-

lí pohybovaly děti, by pro 

ně mohl být nebezpečný. 

Nechápu, co člověka může 

vést k tomu, aby začal porá-

žet zdravý strom.“

Na otázku, zda teď ne-
bude chtít opatřit pozemek 
plotem, František Zeman 
odpověděl, že jej oplocovat 
nehodlá, protože není proti 
tomu, aby se sem lidé chodili 

podívat. Nečekal ale takovou 
podlost, že tam někdo přijde 
a začne ničit živý strom.

David Myslikovjan

V Sedlčanském kraji číslo 
19 z 10. května byla v člán-
ku „Radní si prohlédli dvě 
budovy ve špatném sta-
vu. Poliklinika je priorita, 
říká starosta“, patrně ne-
dorozuměním v kontextu 
přepisu podané zprávy 
na tiskové konferenci, otiš-
těna nepravdivá informace 
o vlastnictví objektu soko-
lovna Sedlčany. 

Bylo prověřeno,  že 
na místě dnešní sokolovny 
stával od roku 1418 pivo-
var. V 18. století byl pře-
stavěn na cukrovar, potom 
na výrobnu sýrů a po zá-
niku obou podniků zde 

byl chlumecký hostinec. 
Na začátku 20. století dala 
chlumecká vrchnost budo-
vu zbořit a na jejím místě 
postavit restauraci. 

Budovu jako restauraci 
si od roku 1919 pronajímal 
Sokol, v roce 1928 celou 
budovu od vysokochlu-
meckého panství koupil 
a přestavěl na sokolovnu. 
Ke slavnostnímu otevře-
ní došlo 9. června 1929. 
TJ Sokol se v roce 1951 
přeměnil na DSO Slavoj 
Sedlčany a 13. května 1954 
přešli všichni členové 
i s majetkem (vč. sokolov-
ny) do TJ Tatran Sedlčany. 

Vlastníkem byl později asi 
ČSTV a ten to po roce 1989 
převedl na TJ Tatran Sedl-
čany. TJ Sokol se při resti-
tuci v termínu o sokolovnu 
nepřihlásil. TJ Tatran Sedl-
čany darovala v roce 2003 
budovu městu Sedlčany. 
Od roku 2012 provozuje 
budovu příspěvková or-
ganizace města Sportovní 
areály Sedlčany.

Z toho vyplývá, že TJ 
Sokol vlastnil  budovu 
Sokolovny od roku 1928 
do roku 1951 resp. 1954. 
Omlouváme se a děkuje-
me za pochopení.

MěÚ Sedlčany

SEDLČANY Prostory tělo-
cvičny sedlčanského gym-
názia patřily v sobotu 13. 
a v neděli 14. května závo-

dům modelových aut na vo-
díkový pohon. Týmy z celé 
republiky přijely za účelem 
se co nejlepším výsledkem 
kvalifi kovat na celorepubli-
kové fi nále. To se bude ko-
nat 30. května v Ostravě.

Tým z GaSOŠE Sedlčany 
v minulých týdnech značně 
vylepšil svůj model, aby byl 
stále větší konkurencí pro 
ostatní závodníky. A skuteč-

ně se tomu tak stalo. Mezi 
šestadvaceti týmy v jednu 
chvíli držel třetí příčku a vy-
padalo to na jednoznačnou 

vstupenku na ostravské fi -
nále. Jenže pak přišla neče-
kaná komplikace – palivový 
článek přestal dobíjet baterii 
a začala docházet energie, 
což způsobilo následný 
propad pořadím. Nakonec 
se Sedlčanským podařilo 
vytáhnout zpět do první de-
sítky na osmé místo. A jeli-
kož se kvalifi kovalo prvních 
osmnáct týmů, mohl tým 

sedlčanského gymnázia sla-
vit postup na fi nále.

„Na mistrovství České re-

publiky v Ostravě se velmi 

těšíme. V kvalifi kačním zá-

vodě na domácí půdě jsme 

narazili ještě na pár detailů, 

na kterých musíme v nejbliž-

ší době zapracovat. Pokusí-

me se umístit samozřejmě 

co nejlépe, doufáme že se 

nám bude dařit minimálně 

stejně dobře jako na minu-

lém mistrovství,“ říká člen 
týmu Michal Bláha.

Filip Špale

Poškozený dub 
bude muset 
být poražen

TJ Sokol vlastnil budovu 
Sokolovny od roku 1928

Pachatel napůl podsekl zdravý dub v místě mezi Příčovy a Musíkem.

Sedlčanští závodníci se v domácím závodě 
kvalifi kovali do republikového fi nále

Zleva: Vítek Kučera, vedoucí týmu Drahomíra Grinová, ředitel závodu Václav Bystrianský, Michal Blá-
ha, Jaromír Kunc, Jan Vrzal a Daniel Bartoš
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V roce 2002 přišla povodeň, 
měli jsme v bytě půldruhého 
metru vody, ale naštěstí jsme 
měli zahradu do vysokého 
kopce a tam měli kotce. Cho-
vali jsme německé ovčáky 
a měli také malé starobylé 
plemeno společenských psů 
shih-tzu. Zvířata jsme při po-
vodni neopustili, abychom je 
mohli krmit, ale když voda 
opadla, shodli jsme se, že 
tam nechceme zůstat a od-
stěhovali se k Mladé Vožici. 
A právě tam bylo místo, kde 
jsem si řekla, že tady můžu 
mít koně. Pořídili jsme si 
velkou kobylu irského coba, 
která měla hříbě, a také jsem 
si splnila svůj sen, že jsem si 
koupila miniaturního koně. 
V té době jsme se rovněž 
intenzivně věnovali výsta-
vám psů. Dokázali jsme být 
i pětačtyřicet víkendů v roce 
na výstavách. V sobotu jsme 
například byli v Bratislavě 
a v neděli ve Stuttgartu. Je-
den známý genetik řekl, že 
chovatelem se člověk buď 
narodí, nebo se jím bohužel 
stane. Já si myslím, že jsem 
měla to štěstí, že jsem se jako 
chovatel narodila a že mám 
pro chov cit. Když si člověk 
vybírá správné cíle a staví 
na správných základech, má 
úspěch. S chovem psů ple-
mene shih-tzu a dříve s ple-
menem německých ovčáků 
jsme získali více než stod-
vacetkrát ocenění Nejlepší 
chovatelská stanice. Potom 
jsme začali chovat australské 
ovčáky a v jednom roce se 
náš pes stal nejúspěšnějším 
psem v České republice. 
Tenkrát se vystavovalo čty-

Americký miniaturní kůň není vhodný na ježdění v sedle, 
ale dobře trénovaný dokáže utáhnout v lehkém kočáru 
i dva dospělé lidi, říká Jarmila Podzemská

řicet pět tisíc psů. V tomto 
samém roce se náš pejsek 
plemene shih-tzu stal šampi-
onem šampionů.

Při vaší chovatelské 

činnosti jste s manželem 

určitě měli i svá zaměst-

nání. Jak jste všechno 

zvládali?

Manžel dokonce před 
důchodem patnáct nebo 
dvacet let jezdil s kamio-
nem, takže se dostal domů 

jenom na víkendy. Všech-
no jsem se snažila zvládat 
sama, ačkoliv jsem chodila 
do práce, což se v začát-
cích, kdy jsme zvířat měli 
méně, dalo. Pracovala jsem 
v IKEMu jako chovatelka 
laboratorních zvířat. Byla 
jsem u psů, kteří byli vět-
šinou z odchytů. Přestože 
jsem jejich milovník, tak 
musím říci, že v tomto pří-

padě posloužili vědě. Ne-
bylo to tak, že by je někdo 
trápil. Psi byli uspáni a už 
se nebudili.

Kdy jste se přestěho-

vali do Solopysk a proč 

právě tam?

V Solopyskách bydlíme 
tři roky. Stěhovali jsme 
se proto, že nyní bydlíme 
v místě, kde byla dříve do-
stihová stáj s boxy, a bylo 
to od Mladé Vožice relativ-

ně blízko. Stěhovat statek 
do statku na vzdálenost 
pětatřiceti kilometrů bylo 
přesto náročné, ale zvládli 
jsme to.

Můžete upřesnit, kdy 

jste začali chovat minia-

turní koně?

Zhruba před patnácti 
lety, v době, kdy jsme stále 
měli velkou kobylu irské-
ho coba. Američané říkají, 

že minihorsové jsou jako 
chipsy, že vám jeden nesta-
čí, a ono to tak opravdu je.

Kolik máte nyní koní-

ků a psů?

V současné době cho-
váme čtrnáct dospělých 
miniaturních koní a letos 
máme narozené jedno 
hříbě. Poprvé za těch pat-
náct let čekáme celkem pět 
hříbátek. Další čtyři by se 
měla narodit během něko-
lika příštích týdnů. Pejsků 
máme nyní šest.

Máte svoje svěřence 

také pojmenované? Pokud 

ano, pamatujete si jejich 

jména, když jich je tolik?

Svo j e  j m é n a  m a j í . 
Vždycky říkám, že když 
chodí učitelka mezi třice-
ti dětmi, nepamatuje si je 
jmény třeba první týden, 
ale potom už ano. Všichni 
naše koně slyší na svoje 
jméno a já dokonce po-
znám, když některý z nich 
zařehtá, který z nich to je. 
Každý má úplně jiný hlas. 
Občas mají dcery podobný 
hlas svojí matce, tak jedině 
tam bych se mohla splést.

Kolik vaše Asociace 

chovatelů miniaturních 

koní sdružuje členů?

N e n í  n á s  m n o h o , 
po celé republice je nás 
třiašedesát, z nichž znač-
ná část je juniorů. Kromě 
toho, že jsem předsed-
kyní asociace, jsem také 
místopředsedkyní rady 
Plemenné knihy minihor-
se, takže se věnuji chova-
telské činnosti, statistice 
a hodnocení. Pořádáme 
do roka několik akcí, jako 
jsou výstavy, sportovní 

dny, a pokud by mě zájem-
ci chtěli v Solopyskách 
navštívit, mohu se jim vě-
novat i individuálně. Mini-
aturní koně jsou vhodní 
pro terapii. Ne ve smyslu 
ježdění na nich, ale kon-
taktní terapie. Tito koně 
jsou velmi empatičtí, takže 
jsou vhodní pro vozíčkáře 
nebo děti, které mají poru-
chy učení. Kůň je dokáže 
vynikajícím způsobem 
zklidnit. Já tomu říkám 
minihorse školička a její 
součástí je i skákání přes 
překážky s plyšovým koní-
kem na tyči. Tato disciplí-
na vznikla ve Finsku a věř-
te mi, že za pár let se stane 
olympijským sportem. 

Mohou se děti na va-

šich konících také povo-

zit?

Miniaturní kůň není urče-
ný pro ježdění. Navštívit nás 
ale může kdokoliv po před-
chozí telefonické dohodě. 
Máme jednu nejstarší kobyl-
ku, jmenuje se Lála, a ta má 
čtyřiadvacet let. Když byly 
mému vnukovi dva roky, 
tak se na ní svezl, ale to byla 
výjimka. Jinak se na našich 
koních jezdit nemůže. Spe-
cialitou tohoto plemene ale 
je, že dokáže utáhnout až 
trojnásobek svojí hmotnosti. 
Protože jsou to koníci malí 
a vejdou se do malého pro-
storu, v době, kdy nebyla 
mechanizace, tahali důlní 
vozíky. Proto mám několik 
kočárů a sulek malého pro-
vedení a koníky zapřahám. 
Dobře trénovaný kůň utáh-
ne v lehkém dvoukolovém 
kočáru i dva dospělé. To, co 
nemůže unést na zádech, 
umí bez problémů utáhnout. 
Proto s těmito koňmi často 
vystupujeme ve spřežení, 
protože se snažíme před-
vést, že se nejedná o luxus-
ní ozdobu stáje, ale že je to 
kůň v pravém slova smyslu. 
Ráda bych také v letošním 
roce uspořádala příměstský 
tábor s živými koníky, spo-
jený s hobby horsem, kdy 
se skáče s plyšovým koněm 
na tyči. Tento tábor by určitě 
mohl být pro děti zajímavý.

David Myslikovjan

Jarmila Podzemská s jedním ze svých malých svěřenců – šampiónů

Dokončení ze strany 1
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SEDLČANY Školní jarmarky, 
konající se v různých roč-
ních obdobích ve středním 
odborném učilišti se sídlem 
v Bezručově ulici, jsou po-
pulární nejenom mezi oby-
vateli Sedlčan a tradičně se 
těší jejich velkému zájmu. Ta-
kovou záplavu návštěvníků, 
jako tomu bylo v sobotu 13. 
května, ale areál školy snad 
ještě nikdy nezažil.

Obsluhoval 
i ředitel

Už před dopolední devá-
tou hodinou se začal tvořit 
dlouhý zástup lidí před stán-
kem se zákusky a dalšími 
sladkostmi, a to ještě neby-
lo nic proti tomu, jak velká 
fronta lidí se vytvořila před 
zdejším skleníkem. Zájemců 
o sadbu, konkrétně o růz-
né druhy zeleniny, letničky 
a trvalky, jahody a bylinky 
bylo tolik, že jestli se dosta-
lo na všechny, mohlo by se 
to rovnat malému zázraku. 
V zápřahu se tak ocitli ne-
jenom zaměstnanci školy 

a studenti, ale dokonce i ře-
ditel učiliště Jiří Kolín, který 
pomáhal odbavovat zákaz-
níky. „Teď opravdu nemůžu, 

přijďte, až fronta bude men-

ší,“ odpověděl s úsměvem 
na dotaz, jestli čekal takový 
zájem o sazenice z učiliště. 
A co šlo nejvíce na odbyt? 
„Keříčková rajčata, papriky, 

saláty, kedlubny, dýně, okur-

ky a melouny,“ vypočítala 
studentka třetího ročníku 
oboru zahradnice Veronika 
Havelková.

Třicet druhů 
cukrářských 
výrobků

Všechny svoje síly, aby 
obsloužily příchozí zájemce, 
musely napnout i student-
ky oboru cukrář. Co chvíli 
vybíhaly z přípravny s tácy, 
obtěžkanými různými dob-
rotami, aby je mohly vystavit 
na dvou stanovištích. Stu-
dentky se v přísunu zákusků 
střídaly se svojí učitelkou od-
borného výcviku Pavlou Má-
rovou, které jsme se zeptali, 

co všechno společně se svý-
mi svěřenkyněmi na sobotní 
jarmark připravila. 

„Na náš jarní jarmark jsem 

se připravovala dva dny s pěti 

svými žáky druhého ročníku. 

Dělali jsme kolem třiceti dru-

hů cukrářských výrobků. Ob-

líbené malé zákusky, velké 

věnečky, laskonky, kokosky, 

medovníky, kávové a pistáci-

ové dortíky, kávové dezerty, 

pannacotu, cheesecake a red 

velvety, což jsou nové zákus-

ky, které naše žáky učíme vy-

rábět. Také jsme pekli koláče. 

Každý rok máme obavy, zda 

dokážeme, aby návštěvníci 

jarmarku od nás odcházeli 

spokojení, ale snad se nám to 

i letos povedlo,“ dodala Pavla 
Márová.

Módní přehlídka 
ve znamení 
elegance

Součástí jarmarků sedl-
čanského učiliště bývají 
módní přehlídky, které po-
řádají učitelky odborného 
výcviku společně se student-

kami oboru kadeřnice. Ten-
tokrát společně zalistovaly 
starými katalogy a zavedly 
návštěvníky do padesátých 

let. Jarní přehlídku připravily 
učitelky Petra Čížková, Jana 
Kloudová, Marcela Zdviha-
lová a kromě osmi studentek 
se na ní představil také Mar-
tin Novák, který až dostudu-
je, bude kuchařem. 

„Všechny kostýmy, které 

byly dnes na přehlídce k vidě-

ní, jsme si dávali dohromady 

sami a sháněli jsme je po růz-

ných známých. Padesátá léta 

si děvčata vybrala sama, teh-

dejší móda i účesy se jim líbily, 

a diváci dnes mohli posoudit, 

nakolik se jim jejich snaha po-

dařila zúročit,“ poznamenala 
učitelka odborného výcviku 
Marcela Zdvihalová.

David Myslikovjan

Řádková inzerce 15 Kč/řádek
Tel.: 774 414 225, e-mail: reklama@sedlcansky-kraj.cz

Koupím les, pole nebo chalupu. Pla-

tím hotově. Tel.: 730 529 545.              114/23 

 V ý k u p  s t a r ý c h  p e ř i n .  Te l . : 

606 514 445.                      115/23

Hledáme brigádníka na sekání 

trávy okolo domu v Sedlčanech. Tel.: 
606 850 336.           116/23

Prodám kůzlata, beránky i do cho-

vu, také vajíčka. Možnost dopravy. Tel.: 
608 408 009.           117/23

HK-Dřestav s.r.o.
nabízí volné místo na pozici
TECHNIK VÝROBY
Náplň práce:
• příprava stavby pro výrobu
• tvorba výrobní a montážní dokumentace pro dřevostavby
• zajištění dodávky materiálu
• řešení stavby po technické stránce
• komunikace s projektanty a investory
• práce v programu SEMA

Požadujeme:
• střední průmyslovou školu nebo střední dřevařskou školu
• orientace v projektových dokumentacích
• znalost programu CAD (program SEMA výhodou)
• spolehlivost, pracovitost, důslednost

Nabízíme:
• dobré finanční ohodnocení
• zázemí stabilní firmy
• 100% zaučení na danou pozici
• roční bonusy
• obědy a občerstvení v kanceláři
• firemní akce
• možné i pro absolventy

NÁSTUP – IHNED

V případě zájmu nás kontaktujte na tel.: 733 538 101 (Jiří Jarolímek)
popřípadě pište na mail: jarolimek@drestav.cz

Kominictví  Tuháček
tel.: 777 811 898
kominictvi.tuhacek@seznam.cz

 čištění    frézování
 vložkování
 revizní zprávy    sanace
 stavby a opravy komínů
 zajišťování revize

Prodám palivové dřevo měkké 1 200 Kč/prms 

a tvrdé 2 000 Kč/prms nařezané a naštípané. 
Dovoz zdarma. Tel.: 730 529 545 

Prodám veškeré nářadí na zabijačku, 

velký masový mlýnek na robot. Dále hrobo-
vou skříňku na 2 urny. Tel.: 733 364 908. 118/23 

Daruji za odvoz zachovalou hnědou 

sedací soupravu (2 křesla a rozkládací po-
hovku). Tel.: 605 700 017.        119/23

Skupina historického šermu 

Corpus Bellatores pořádá 

NÁBOR NOVÝCH ČLENŮ
Máš zájem? Ozvi se!

Tel.: 603 422 130

E-mail: corpus.bellatores@seznam.cz

ZPRAVODAJSTVÍ

Návštěvníci vzali školní jarmark útokem

Studentky oboru kadeřnice společně s budoucím kuchařem 
Martinem se na módní přehlídce v rámci školního jarmarku vrátily 
do padesátých let minulého století.
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SEDLČANY Členové Základ-
ní kynologické organizace 
Sedlčany se v sobotu 13. 
května zúčastnili městské-
ho festivalu Volnočasuj. 
Připravili informační stá-
nek a stanoviště pro děti, 
ale také uskutečnili 2. roč-
ník Sedlčanské voříškiády 
a program zakončili ukáz-
kou některých kynologic-
kých disciplín.

Ukázku zahájili profesi-
onálním předvedením psa 
ve výstavním kruhu. Díky 
této ukázce si diváci mohli 
udělat představu, jak vypa-
dá reálné předvedení psa 
na skutečné výstavě. Ukáz-
ku zahájila Radka Novotná 
s fenkou králičího dlou-

hosrstého jezevčíka Ájou, 
následovala Naďa Lachou-
tová s fenkou border kolie 
Zafi rou, Bohumil Stuchlík 
s fenkou chodského psa 
Erin a Jiří Heřmánek s no-
vofundlandským psem 
Thorem. 

Následně byla zaháje-
na první sportovní kyno-
logická disciplína. Naďa 
Lachoutová s fenkami 
border kolií Lily a Zafi rou 
a Bohumil Stuchlík s fen-
kou křížence Tammy před-
stavili málo známý fl yball. 
V tomto psím sportu bojují 
dvě čtyřčlenná družstva 
na dvou stejných fl yballo-
vých dráhách. Každá drá-
ha se skládá ze čtyř stej-
ných skokových překážek 
a boxu, který vystřeluje 
míček. Na povel psovoda, 
který však zůstává za star-
tovní linií, vyběhne pes 

na dráhu, překoná čtyři 
skokové překážky, nasko-
čí na odrazovou plochu 
boxu, tím spustí mecha-
niku, chytí vystřelený 
míček a aportuje ho zpět 
přes překážky k psovodo-
vi. V okamžiku, kdy první 
pes z družstva protne cílo-
vou čáru, vybíhá další pes. 
Vítězí družstvo, které má 
jako první v cíli všechny 
čtyři psy i míčky. 

Svižný fl yball vystřída-
la sportovní poslušnost. 
Tuto disciplínu zahájil Pa-
vel Klauser s americkou 
stafordšírskou teriérkou 
Amálkou, následoval Ra-
dek Kubeček s německým 
ovčákem Gordym. Kromě 

velice ochotné a koncen-
trované chůze u nohy moh-
li diváci zhlédnout aporty 
skokem přes metrovou 
překážku či cviky ve stati-
ce jako jsou polohy sedni, 
lehni, vstaň nebo obraty 
na místě. 

Čtvrtým oddílem ukáz-
ky činnosti sedlčanských 
kynologů byla obrana, 
která je po stopě a posluš-
nosti posledním oddílem 
všestranného výcviku. 
Psovod se v počátku tré-
ninku může rozhodnout, 
zdali trénink povede spor-
tovním nebo pracovním 
způsobem. Pracovní způ-

sob je využíván zejména 
u psů v aktivní službě. 
Místní kynologové ten-
tokrát připravili ukázku 
sportovní obrany, kdy se 
fi gurant stává pouhým 
pomocníkem psovoda 
a kořistí psa se primárně 
stává pešek či ochranný 
rukáv. Trénink je postaven 
na rozvíjení loveckého 
a zejména pak kořistnické-
ho pudu. Při práci psa se 
hodnotí zejména ochota 
spolupráce s psovodem, 
rychlost a přesnost pove-
lů, správné vyhledání fi -
guranta v úkrytu, intenzita 
vyštěkání a samozřejmě 
razance a síla zákusu.

Při obraně se představil 
fi gurant Daniel Suchopár, 
který předvedl fenku ně-
meckého ovčáka Mayu 
Kláry Dudkové a německé-
ho ovčáka Gordyho Radka 
Kubečka, který se divá-
kům představil již na po-
slušnosti.

V rámci festivalu kyno-
logové uspořádali 2. ročník 
Sedlčanské voříškiády. Vy-
hlášeny byly tři výstavní 
kategorie a dvě doplňkové 
soutěže. Zlato v kategorii 
Psí junior získal Brit Jana 
Růžičky. Vítězem nejpočet-
něji zastoupené kategorie 
Psí dospělák vybojoval 
opět Jan Růžička, tentokrát 
se svým psím parťákem 
Montym. V kategorii Psí 
senior získala prvenství 
Candy Moniky Valuchové, 
která vybojovala zlatou 
medaili i v kategorii Sedl-
čanský šikula. V soutěži 
Malý vystavovatel zvítězi-
la Rita pod vedením Pavla 
Mateja. Výtěžek ze startov-
ného poputuje do psího 
útulku Naděje pro čtyři 
packy do Opřetic na Bene-
šovsku, který místní kyno-
logové podporují.

Lucie Stiborová 

Spálenková

Kynologové děkují 
za podporu akce svým dlouholetým sponzorům 
Veterinární klinice Na Zdaboři, 
firmě Účetnictví Sedlčany s. r. o.
a obchodu www.sportaoutdoor.cz

Na Mrskošovně bylo 
k vidění umění kynologů

Ukázka obrany v podání Daniela Suchopára a Gordyho. 
Foto: Michaela Janderová

RADÍČ/SEDLČANY Podeváté 
se na hřišti v Radíči v sobo-
tu 13. května sešli majitelé 
škodovek z různých míst 
republiky, aby zde vystavili 

své plechové miláčky, pomě-
řili svoje dovednosti v soutě-
žích, jízdě zručnosti, a také 
aby absolvovali okružní jíz-
du po regionu v délce zhru-
ba třiceti kilometrů.

V dopoledních hodinách 
měli účastníci Setkání přátel 
škodovek, které tradičně po-
řádá Veterán klub Sedlčany, 
zastávku na sedlčanském 
náměstí, a bylo jich tolik, 
že obklíčily centrum města. 
Vozy navigoval k zaparko-
vání tajemník pořádajícího 
klubu, starosta Sedlčan Ivan 
Janeček, který nám řekl: 
„Škodovek letos přijelo více 

než sto, ale jejich počet ještě 

budeme upřesňovat, protože 

když jsem odjížděl z Radíče, 

ještě se další účastníci regis-

trovali. Hodně jich dorazi-

lo nejenom z Příbramska 

a Benešovska, ale i z Prahy, 

Lešan, Písku, Nymburka, 

Velkých Popovic a z dalších 

míst. Okružní jízda vede 

přes Zrůbek, Hrachov, Dráž-

kov a svatojanské lesy sem 

do Sedlčan, kde účastníci 

setkání navštíví muzeum. 

Budou se tam muset pozor-

ně rozhlédnout, protože 

jedna ze soutěžních otázek 

bude souviset s aktuální vý-

stavou v muzeu. V Oseča-

nech máme zajištěný oběd 

a po návratu do Radíče bu-

dou řidiči soutěžit.“

Na sedlčanském náměs-
tí parkovaly vozy značky 
Škoda zcela nové, ale i hod-
ně letité. Zřejmě nejstarší 
z nich byla nablýskaná 
Felicia z roku 1960, z níž vy-
stoupili Zbyněk Tomášek 
a jeho kamarád Jirka. Zby-
něk, jehož na trase trochu 
zlobila spojka jeho vozu, se 
narodil v Křepenicích. Jeho 
manželka je také z regionu, 
ve Zvíroticích mají domek 
po rodičích, a tak jsou dnes 
už skoro více tam než v Pra-
ze, kde mají trvalé bydliště. 
Přihlížející na náměstí si měli 
možnost prohlédnout motor 
Felicie Zbyňka Tomáška, je-
hož chromové části se leskly, 
jako by byly nové. „Věnoval 

jsem tomu minimálně tři, 

možná čtyři hodiny. Každý 

plech jsem ještě dnes ráno 

leštil,“ svěřil se majitel třiaše-
desát let starého automobilu.

David Myslikovjan

Náměstí obklíčily vozy 
s okřídleným šípem ve znaku

POČEPICE Na výstavě jed-
nostopých veteránů v areálu 
U Radešínka, která potrvá 
do 26. května, je k vidění 32 
strojů značek Jawa, Velorex, 
ČZ, Simson a Babeta. 

Nejstarší je Jawa 125 
z roku 1950. Jsou zde stroje 
po renovaci, ale také ty v pů-
vodním stavu. „Je na tom 

hezky vidět ten rozdíl,“ popi-
suje Pavel Hejhal mladší. „Ra-

ritou, kterou zde také máme, 

je speciálně upravená kolo-

běžka s motorem z pionýru. 

A nesmí samozřejmě chybět 

pařez a mustang,“ láká s tím, 
že dalšími kousky, které roz-
hodně stojí za vidění, jsou 
jawa s karburátorem z mo-
torové pily a také chopper 
sestrojený z jawy.

Olga Trachtová 

Hadáčková

Už jste viděli choppra z pionýru?

Zbyněk Tomášek (vpravo), jeho kamarád Jirka a nablýskaný motor 
letité Felicie.



7stranawww.sedlcansky-kraj.cz ZPRAVODAJSTVÍ

CHYŠKY Sobotní ráno 13. 
května vypadalo deštivě, 
ale to naši početnou partu 
s rozpětím věku od osmi let 
až po důchodová léta neod-
radilo od účasti na 11. roč-
níku pochodu sv. Floriána 
v režii místních hasičů.

A kdybychom se nezdr-
želi nákupem výtečných 
koláčů v Petrovicích, mož-

ná bychom byli na startu 
v chyšecké hasičské zbroj-
nici úderem osmé jako 
první. Naše trasa dle mapy 
měřila 14 kilometrů a byla 
u pochodníků nejvíce prefe-
rovaná – absolvovalo ji 291 
lidí. Čekalo nás hned pět 
kontrolních stanovišť, kte-
ré zajišťovali členové SDH 
Podchýšská Lhota, kontrola 
byla i v Parkhotelu Mozolov, 
v Květuši, nedaleké Růžené 
a poslední razítko nám dali 
členové SDH Nová Ves. 

Bylo velmi příjemné, 

že krom nádherné kraji-
ny a krásných kapliček 
i vesnic, kterými jsme pro-
cházeli, byla skoro všude 
otevřená tu hasičárna, tu 
hospůdka s občerstvením. 
Vždy s milou a veselou ob-
sluhou. Na jednom stano-
višti nás čekalo překvapení 
v podobě zkoušky chůze 
na chůdách, což si část 

skupiny s chutí vyzkouše-
la. Na jiné zase vtipný foto-
koutek. 

Kratší pětikilometrovou 
trasu do Podchyšské Lhoty 
a zpět absolvovalo 110 účast-
níků. Skoro třicetikilometro-
vou vyjížďku na kole ab-
solvovalo 57 cyklistů. Těm 
patřilo Jistebnicko a Naděj-
kovsko. Jedenáctý ročník 
pochodu svatého Floriána 
si nenechalo ujít rekordních 
458 účastníků (o pět více 
než před rokem).

Jana Motrincová

Francouzi za ni vydávali 
franky a pak eura, aby si ji 
mohli dát do salátu, a my 
ji můžeme mít zdarma. Mi-
lovník anglického trávníku 
ji rád nemá, ale všem ostat-
ním je milá, a nejen pro tu 
zářivou barvu.

Jako mnohé plevele, i pa-
mpelišku můžeme jíst. Je 
sice hořká, ale zato pomá-
há strávit jídlo. Objevuje se 
brzy zjara, když si tělo žádá 
hořčiny a zelené byliny. Ze-
jména játrům pampeliška 
dělá dobře. Když si ji může-
me natrhat nebo vyrýpnout 
na vlastní zahrádce, víme, 
co v ní asi tak může být, 
na rozdíl od křehkých salá-
tů, pěstovaných bůhvíkde. 
Říká se, že jsme to, co jíme, 
a tak budeme asi odolnější, 
když si občas dáme pár líst-
ků vitální pampelišky, než 
chemií nadopovaný bledý 
hlávkový salát, který rych-
le vadne. Nejlepší je to asi 
zkombinovat. 

Mladé pampeliškové lís-
tečky můžeme – nakrájené 
a podušené na tuku – směle 
použít jako součást základu 
na zeleninovou polévku. 
Ta hořká chuť se opravdu 
vytratí. Totéž můžeme pod-
niknout i s kořínky, samo-
zřejmě dobře očištěnými. 
Je to ovšem trochu pracné, 
ale zas to vyjde levně.

Využít můžeme také čer-
stvé pampeliškové stonky 
bez květů. Trubičky asi tak 
z deseti květů proplách-
neme, abychom vyplavili 
hořké mléko. Najemno je 
nakrájíme a přidáme do sa-
látu. Hodí se i k česneku 
medvědímu. Vynikající 
jsou s touto zálivkou: lžička 
až lžíce hořčice (nejen kré-
mové, ale klidně i celozrn-
né), kvalitní malinová šťáva 
– asi tak dvě lžíce, lžička 
oleje, to vše rozmícháme, 
přidáme nasekané trubičky 
a kocháme se jak chuťový-
mi vjemy, tak pocitem, jak 

jsme levně pořídili něco tak 
dobrého a tak zdravého.

Pro zlepšení funkce 
jater je vhodné pojídat 
několik stonků pampeliš-
ky každý den po celou 
sezónu. Zkušení bylináři 
doporučují i „čaj“ z listů či 
kořenů pampelišky, když 
jsou potíže s játry či žluč-
níkem. Ten tedy není příliš 
chutný, takže možná, stej-
ně jako já, dáte přednost 
polévce či salátu.

Každopádně pampeliška 
(odborně smetanka lékař-
ská) podporuje hojení tím, 
že vyrovnává acidobazic-
kou rovnováhu. Česky ře-
čeno – pohlídá, abychom 
nebyli moc kyselí. Obsahu-
je totiž dostatek zásadotvor-
ného prvku hořčíku. Taky 
pomáhá játrům, aby se zba-
vila jedů.

Pampeliška čili smetan-
ka má ještě další jména. 
V Anglii jí lidé přezdívali 
„piss a bed“ – tedy něco 
jako „počůraná postel“. To 
proto, že pampelišku vyu-
žívali jako diuretikum, tedy 
jako prostředek močotvor-
ný. Hodila se také proti 
infekcím močových cest 
a na potíže s prostatou.

Pampeliškový med zná 
asi každý. Kdyby snad ne, 
tak asi 250 květů spaříme 
litrem vody. Přidáme cit-
rusové plody, které jsou 
nejlépe v biokvalitě, nebo 
je aspoň důkladně omyje-
me kartáčem v teplé vodě. 
Plátky jednoho citronu 
a jednoho pomeranče ne-
cháme společně s květy 
přes noc vyluhovat, pak 
přecedíme, vymačkáme, 
do tekutiny z pampelišek 
přidáme cukr (asi kilo-
gram), nezakryté vaříme.

Když  hmot a  začne 
houstnout, zkusíme, jestli 
už je to tak akorát. Na ta-
lířek kápneme trochu 
„medu“ a talířek nakloní-
me. Když „med“ steče, ješ-

tě nekončíme. Když se jen 
tak líně přemísťuje, to bude 
ten pravý čas. Pokud se ani 
nehne, hneme se naopak 
my a hrnec okamžitě od-
stavíme. Kdybychom ještě 
chvilku odpařovali tekuti-
nu, po vychladnutí bychom 
„med“ taky nemuseli odte-
sat. Moc řídký sirup se kazí, 
moc hustá hmota se špatně 
porcuje. Chce to vyzkoušet 
metodou pokusů a omylů.

Kdo má rád kapary, 
může si něco podobného 
připravit také z poupat pa-
mpelišky. Předtím je dobré 
nechat pampelišku pod 
květníkem vybělit. Je s tím 
ale hodně práce: sbírat, 
prát, povařit, naložit…

Na druhou stranu si tím 
zas můžete ušetřit práci 
s pletím zahrádky – to když 
pampelišku nenecháte vy-
kvést a zkonzumujete ji už 
coby poupě. Malá poupát-
ka z centra růžice můžeme 
jíst bez obav – nejsou zda-
leka tak hořká, jako třeba 
nebělené pampeliškové 
listí. Koneckonců, hořčiny 
jsou potřebné i pro srdce. 
A za vyhlášenou pochout-
ku pro labužníky – hořké 
čekankové puky – bychom 
dali spoustu peněz, za-
tímco tento plevel máme 
zdarma a většinou víc, než 
srdce ráčí.

A ještě aktualita: údajně 
dokáže nálev z listů pomo-
ci odstranit spike proteiny 
po očkování. Potvrdit to 
nemohu, neb očkovaná 
nejsem, ale pampeliško-
vový nápoj může být pro-
spěšný i jinak – to když si 
z kořenů připravíte „neka-
fe“. Pomáhá játrům a při-
tom je docela lahodné. Dle 
některých zdrojů pampe-
liška pomáhá dokonce při 
léčbě nádorů nebo u pro-
blémů s oční sítnicí. Co 
však jste ochotni vyzkou-
šet je už jen a jen na vás.

Hanka Synková

Obrovský zájem veřejnosti zaznamenali pořadatelé dobročinné-
ho bazaru, který se konal o uplynulém víkendu v sále hospody 
v Obděnicích. Pár věcí, které ještě zůstalo, zde bude možné tento 
víkend v sobotu a neděli od 9 do 13 hodin zakoupit za polovinu. 
Letos výtěžek akce směřuje na speciální pomůcky pro nevidomou 
Vlaďku Miklášovou ze Sedlčan. Foto: Jana Motrincová

M Á T E  Z A P L E V E L E N O U  Č I 

P Ř E R O S T L O U  Z A H R Á D K U ?  V Š E C H N O 

Z L É  J E  P R O  N Ě C O  D O B R É !  ( 5 )

Pokud vegetace na vaší zahrádce není chemicky či 
mechanicky znečištěná, můžete si z plevelů připravovat 

různé „zdravoty“.

Což takhle dát si… pampelišku?

Pochod jarní přírodou 
byl zpestřen několika 
sympatickými možnostmi 
občerstvení

Příjemným zpestřením byla na jednom ze stanovišť chůze na chůdách.
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 KONCERTY, 
ZÁBAVY

 Sedlčany – kult. dům
17. 5. Petr Hapka a jeho 

potměšilí hosté

koncertní projekt věnovaný 

vzpomínce na Petra Hapku, 

vystoupí H. Holišová, O. Ruml, 

X. Baumaxa a další; 19:00

27. 5. Sukův komorní 

orchestr

tradiční koncert 57. ročníku 

festivalu Sukovy Sedlčany; 

18:00

 Zhoř – Zelesa pláň
19., 20. 5. Zelesa 2023

hudební festival, vystoupí ka-

pely Out of Order, Do řady!, 

SPS, Pirates of the Pubs, 

Generace Ypsilon a další; 

18:00, 20. 5. od 10:00

 Sedlčany – Pohoda club
20. 5. Metal Eclipse

vystoupí Animal Hate, In 

the Abyss, Bluescreen of 

Death a Zodiac; 20:00

 Sedlec-Prčice – sál ZŠ
25. 5. Májové tančení

přehlídka celoroční práce 

tanečního oboru ZUŠ

 Votice – klášter sv. Fran-
tiška z Assisi
25. 5. ZUŠ Open

7. ročník celostátního 

festivalu ZUŠ, koncert 

hudebního oboru, taneční 

vystoupení, výstava; 16:00

 Sedlčany – Červený 
Hrádek, rytířský sál
26. 5. Mladota Ensemble 

Prague

tradiční koncert 57. ročníku 

festivalu Sukovy Sedlčany

 Drážkov – Divadlo Hogo 
Fogo
27. 5. Jarní koncert

koncert mladých nadaných 

umělců; 19:00

 VÝSTAVY

 Drážkov – Váchův 
špejchar
Našlose Sešlose

výstava autorské tvorby 

k 20. výročí založení spol-

ku Našlose

 Sedlčany – kult. dům
Zrcadlení

obrazy z 20leté tvorby míst-

ní autorky Aleny Stiborové; 

vernisáž 19. 5. v 18:00, 

výstava do 30. 6.

 Sedlčany – muzeum
Sanctus Benedictus

výstava fotografi í středo-

věké architektury v muzej-

ním sklepním prostoru

Dobrodružství cyklistiky

netradiční sportovní výsta-

va rané éry české cyklisti-

ky; do 11. 6.

 Sedlčany – knihovna
Výstava ZUŠ Sedlčany

výstava absolventů a star-

ších žáků ZUŠ Sedlčany; 

do 31. 5.

 Votice – klášter
Hedvábný svět

prodejní výstava obrázků 

Dušana Dvořáka malova-

ných na hedvábí; do 31. 5.

Archeologické poklady

výstava archeologických 

nálezů; do 25. 8.

Na stejné zemi, co my

výstava výtvarného oboru 

ZUŠ Votice; do 18. 6.

 Krásná Hora nad Vlta-
vou – městské muzeum
Výstava ZUŠ Sedlčany

vernisáž 19. 5. v 17:00

 Počepice – areál U Ra-
dešínka
Veterán moto výstava

výstava motorek a strojů 

značek Jawa, ČZ a Velorex; 

do 26. 5.

 PŘEDNÁŠKY

 Kosova Hora – škola
17., 31. 5. Nordkapp 2019

dvoudílná cestopisná 

beseda J. Částky o cestě 

do Skandinávie; 18:30

 Sedlčany – knihovna
18. 5. Efektivní komuni-

kace

workshop s Lubošem 

Pavlem na zdokonalení 

komunikačních dovedností; 

13:00

 DIVADLO

 Sedlčany – kult. dům
20. 5. Michal na hraní

zábavný pořad pro děti 

s hercem a bavičem Micha-

lem Nesvadbou; 10:00

25. 5. Jarní ťukání

komponovaný program 

všech oborů ZUŠ Sedlčany 

v duchu lidových tradic; 

18:00

 Drážkov – Divadlo Hogo 
Fogo
21. 5. Cesta k vodopá-

dům

Jiří Langmajer a Anežka 

Šťastná ve strhující jevištní 

road movie; 19:00

 Sedlec-Prčice – sál ZŠ
27. 5. Svatba bez obřadu

divadelní komedii uvádí 

Divadelní společnost Háta 

Praha; 19:00

 KINO

 Votice
17. 5. Myška Pattie: Na vl-

nách dobrodružství

animovaná dobrodružná 

komedie pro děti; 17:00

18. 5. Rychle a zběsile 10

akční americký fi lm; 20:00

25. 5. Muž jménem Otta

komedie, drama; 20:00

 Sedlčany
18. 5. Muž s kinoaparátem

fi lmový klub; 20:00

19. 5. Piargy

slovenské drama; 20:00

20. 5. Sázka na zlato

hudební životopisný fi lm; 

20:00

26. 5. Bratr a sestra

francouzské drama; 20:00

27. 5. Zešílet

česko-slovenské drama; 20:00

28. 5. Zachraňte tygra

dobrodružné dětské před-

stavení; 15:00

 Sedlec-Prčice
19. 5. Ostrov

česká dobrodružná kome-

die; 20:00

26. 5. Zatmění

česká akční komedie, thri-

ller; 20:00

 SPORT

 Sedlčany – kotlina
20. 5. Rallycross Cup

 Sedlec-Prčice – náměstí 
v Prčici
20. 5. Pochod Praha-Prči-

ce 2023

56. ročník turistického po-

chodu, trasy z Prahy (70+ 

km), Votic (dětská 23 km), 

Sedlčan (32 km), Petrovic 

(30 km) a další; 7:00

 Dublovice – hřiště
20. 5. Fotbalové utkání

TJ Sokol Dublovice B – FK 

Drevníky; 17:00

28. 5. Fotbalové utkání

TJ Sokol Dublovice – SK 

Petrovice; 17:00

 Sedlčany – les Deštno
21. 5. Povltavský biker-

ský pohár DA-BA

druhé jarní cross country, 

závod dětí, mládeže a do-

spělých; 10:00

 Sedlčany – Sportovní 
areál Luční
21. 5. Turnaj rugby

turnaj rugby kategorie U8; 

10:00–13:00

 Kosova Hora – hřiště
21. 5. Fotbalové utkání

SK Kosova Hora – TJ Sokol 

Nová Ves pod Pleší B; 15:00

 Počepice – hřiště
21. 5. Fotbalové utkání

TJ Sokol Počepice – TJ 

Zduchovice; 17:00

 Jesenice – hřiště
21. 5. Fotbalové utkání

TJ Sokol Jesenice – TJ Vlta-

van Borotice; 17:00

 Petrovice – hřiště
21. 5. Fotbalové utkání

SK Petrovice – SK Spartak 

Příbram B; 17:00

27. 5. Fotbalové utkání

SK Petrovice B – SK Velká 

Lečice; 17:00

 Sedlčany – hřiště TJ 
Tatran
21. 5. Fotbalové utkání

TJ Tatran Sedlčany – TJ 

Jawa Divišov; 17:00

28. 5. Fotbalové utkání

TJ Tatran Sedlčany – TJ 

Sokol Nespeky; 17:00

 Sedlec-Prčice – hřiště ZŠ
24. 5. Běh pro křídla

běh, hry a soutěže pro 

děti a rodiče, vystoupení 

TK Slimka, výtěžek bude 

věnován domácímu hospici 

Křídla; 13:30

 Vysoký Chlumec – hřiště
27. 5. Fotbalové utkání

SK Vysoký Chlumec – TJ 

Sokol Pičín B; 17:00

 Krásná Hora nad Vlta-
vou – hřiště
28. 5. Fotbalové utkání

TJ Krásná Hora – TJ Sokol 

Počepice; 17:00

 Sedlec-Prčice – hřiště
28. 5. Fotbalové utkání

TJ Sokol Sedlec-Prčice B – 

TJ Sokol Dublovice B; 17:00

 OSTATNÍ

 Sedlčany – knihovna
17., 24. 5. Hajánek

podvečerní čtení pro děti 

z knížek Zuzany Pospíšilo-

vé; 17:00

19. 5. Píšu, píšeš, píšeme

program pro budoucí 

mladé autory navštěvující 

1. stupeň ZŠ; 13:00

19. 5. Setkání po sousedsku

ukrajinsko-český večer, 

divadelní představení, hu-

dební doprovod; 18:00

 Kamýk nad Vltavou – 
Komunitní centrum
17. 5. Virtuální realita

virtuální realita nejen pro 

seniory s Adamem Orlic-

kým; 17:00

 Sedlčany – hvězdárna
19., 20., 26., 27. 5. Pozoro-

vací program

20:00–23:00

 Svatý Jan
21. 5. Pouť

 Zvírotice – penzion 
Maják
26. 5. Oslava 4. naroze-

nin otevření penzionu

živé vystoupení saxofonist-

ky KJ Sax; 18:00

 Kamýk nad Vltavou – 
dvůr za kulturním domem
27. 5. Kamýcký blešák

bleší trh; 9:00–12:00

 Vysoký Chlumec – 
Skanzen
27. 5. Vojáci na vsi

jak se žilo před třemi staletí-

mi, ukázky provozu mlýna, 

řemesel a další; 10:00

 Dublovice – u školky
27. 5. Dětský den

sportovní aktivity, trasa 

s úkoly na téma Zbojníci 

a loupežníci; 14:00

 Líchovy
27. 5. Dětský den

hry, soutěže o ceny, ma-

lování na obličej, skákací 

hrad, opékání buřtů; 14:00

 Štětkovice – dopravní 
hřiště
28. 5. Dětský sportovní den

11. ročník, lanové překáž-

ky, minigolf, u-rampa, mo-

torsport a další; 12:30–18:00



9stranawww.sedlcansky-kraj.cz SPOLEČNOST

NECHVALICE Obec Nechvalice 
ve spolupráci se společností EKO-
-KOM pořádala v sále nechvalické 
hospody několikadenní výstavu 

o třídění a recyklaci odpadu Brá-
na recyklace s podtitulem Třídí 
celá obec. 

Cílem výstavy bylo poukázat 
na význam třídění a recyklace od-
padů. Na výstavě se návštěvníci 
na přehledných informačních pa-

nelech dozvěděli více o správném 
nakládání s odpady a další zají-
mavé informace. Výstava Brána 
recyklace vnikla v roce 2009 jako 

přehlídka zajímavých uměleckých 
děl z odpadového materiálu. Po-
stupem času se však její obsah 
změnil a nyní zde byly k vidění 
i recyklované výrobky, s nimiž se 
běžně setkáváme.

Jana Motrincová 

KRÁSNÁ HORA Ve společenském 
sále místního kulturního domu se 
v sobotu 13. května sešlo na dvě 
stě žen, aby společně oslavily svůj 
svátek – Den matek. Každá z pří-
slušnic něžného pohlaví dostala 
po příchodu karafi át od zástupců 
pořádajících obcí. Nejvíce bylo 
žen z Krásné Hory a Petrovicka. 

Po úvodu starostů vystoupily 
s hudebními vystoupeními děti 

ze ZUŠ se svými učiteli. Po večeři, 
která byla pro ženy zdarma, se ob-
jevili na pódiu známé tváře – Zu-
zana Bubílková, Miroslav Šimůnek 
a Milan Pitkin. Dvouhodinové vy-
stoupení plné vtipů, veselých his-
torek, písniček a zpěvu nejednou 
rozesmálo celý sál. Zbytek večera 
patřilo pódium skupině AXIOM, 
která ho neopustila až do půlnoci. 

Jana Motrincová

zvědavost zejména u klu-
ků. U potoka byla možnost 
vyzkoušet si chytání ryb, 
nicméně nejprve bylo 
potřeba u stánku poznat 
ryby v akváriu a nacvičit 
si nahazování s opravdo-
vými pruty. Po stranách 
okruhu měly své stánky 
tyto kroužky a oddíly: atle-
ti, cyklisté, šermíři, skauti 
z Kosovy Hory, ragbisté, 
kynologové, karatisté, ta-
nečníci SLIMKA Sedlčany, 
softballisté Pegas, turisté 
Jeleni, kanoisté, umělci 
ze ZUŠ Sedlčany, Sandra 
Janská z kroužku Fitness 
Sedlčany, taneční Studio 
Dvojka Sedlčany a stolní 
tenisté TJ Tatran. Upro-
střed travnatého hřiště 
postavili branky fotbalisté 
TJ Tatran Sedlčany. Za šat-
nami softballového klubu 
představovali své činnosti 
Centrum Petrklíč a Luční 
kvítí a dala se vyzkou-
šet jóga a muzikoterapie. 

Děti se na Sedlčanském volnočasu bavily 
celé odpoledne

A na volném prostranství 
trochu stranou směrem 
k tělocvičně ukazovali své 
umění členové Modelář-
ského klubu Sedlčany.

Před pódiem na asfalto-
vém prostranství se střída-

ly oddíly tance a aerobi-
ku. Jako první předvedly 
své sestavy dívky ze Stu-
dia Dvojka, které v Sedlča-
nech působí víc než čtvrt 
století. Deset trenérek cvi-
čí s téměř dvěma sty dětmi 

od jednoho roku až po do-
spělé, které sbírají úspě-
chy na závodech. Vedoucí 
Alena Novotná prozradila, 
že v poslední době se při 
cvičení soustředí na gym-
nastické prvky a spolu-
pracuje s ostatními oddíly. 
Pokud se u dětí ukáže ta-
lent na jiný sport, ráda je 
doporučí na atletiku nebo 
fotbal. Svá vystoupení pro 
veřejnost si připravili také 
v tanečním klubu Slimka, 
Sandra Janská řádila s dět-
mi v rámci Fitness Sedlča-
ny, jejichž mottem je, že 
při každé hodině cvičení 
vykouzlí úsměv na tváři. 
Své umění ukázaly také 
členové baletní školy. 

Na trávníku odehráli 
exhibiční utkání ragbisté. 
Nejprve menší borci v ka-
tegorii U6 a U8 a pak již po-
řádní bojovníci v kategorii 
U10 a U12 pod vedením 
trenérů Tomáše Kabrhe-
la, Miroslava Kaše a Mar-
tina Zemánka. Exhibice 

byla nejlepší pozvánkou 
na turnaj ragbistů z celého 
Středočeského kraje v ka-
tegorii do osmi let, který 
se na stejném místě bude 
konat tuto neděli 21. květ-
na od deseti hodin. 

Slalom mezi kužely 
na kole si pro účastníky 
připravil Rudolf Bartoš 
z Povltavského sportov-
ního klubu Da-Ba. Trénin-
ky jízdy na kole se konají 
každý pátek od 16:30 ho-
din. Nedaleko postavil 
pingpongový stůl vedou-
cí oddílu stolních tenistů 
Radovan Faktor. Oddíl 
má čtyřicet členů a tré-
nuje ve škole Propojení 
nebo v sedlčanské soko-
lovně.

Ať už si děti vybraly 
jakoukoliv činnost, zába-
vu si užily po celé odpo-
ledne. Za deset razítek 
dostaly ve stanu města 
Sedlčany sladkou odmě-
nu a diplom.

Pavel Vohnout

Brána recyklace se 
zavřela v neděli

Výstava přináší poutavým způsobem mnoho zajímavých informací.

Maminkám přišly popřát 
známé tváře

Miroslav Šimůnek, Zuzana Bubílková a Milan Pitkin přijeli se svým vystoupením 
zpestřit oslavu dne matek.

Dokončení ze strany 1
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26. kolo krajského přeboru

FC Velim – TJ Tatran Sedlčany 

3:2 (2:1)

Branky Sedlčan: 17. P. Krotil, 56. (p) 
M. Hanuš

24. kolo I. B třídy skupina 
D 
TJ Velké Popovice – Sokol Sed-

lec-Prčice 1:4 (1:2)

Branky Sedlce-Prčice: 10. T. Pištěk, 
12. M. Davídek, 50. O. Rataj, 80. Z. 
Všetečka
TJ Tatran Sedlčany B – FC Křiv-

soudov 6:3 (3:2)

Branky Sedlčan: 19., 38. a 76. D. Či-
pera, 20. P. Lípa, 52. R. Kvěch, 80. 
V. Lípa

24. kolo okresního přeboru
FK Sparta Luhy – SK Petrovice 

0:5 (0:1)

Branky Petrovic: 23., 49., 68. a 85. 
P. Chlasták, 75. M. Kudrna
SK Spartak Příbram B – TJ Vlta-

van Hříměždice 1:2 (1:1)

Branky Hříměždic: 36. P. Netušil, 81. 
M. Matějka
TJ Sokol Dublovice – SK Nový 

Knín 6:1 (3:0)

Branky Dublovic: 6. M. Vondrák, 10. 
J. Jelínek, 40. M. Chlasták, 61. J. Jan-
da, 65. a 90. P. Lengyel 

20. kolo III. třídy skupina B 
(pondělí 8. května)
FK Drevníky – TJ Sokol Kamýk 

nad Vltavou 2:0 (1:0)

TJ Sokol Jesenice – SK Kosova 

Hora 1:0 (0:0)

Branka: 32. T. Hrstka

24. kolo III. třídy skupina B
TJ Sokol Nová Ves pod Pleší B – 

TJ Sokol Kamýk nad Vltavou 0:6 

(0:1)

Branky Kamýku nad Vltavou: 23. 
L. Kujal, 47. M. Tatoušek, 66. M. Vis-
kup, 70. M. Mašata, 73. J. Chmátal, 
76. D. Šťastný
TJ Krásná Hora – SK Kosova 

Hora 3:1 (1:0)

Branky: 14. J. Kříž, 52. M. Koudelka, 
69. V. Čanda – 54. J. Nouzecký
TJ Sokol Jesenice – TJ Sokol 

Dublovice B 0:3 (0:1)

Branky: 20. D. Kyrian, 57. R. Janou-
šek, 89. M. Holák
TJ Sokol Sedlce-Prčice B – TJ So-

kol Počepice 4:2 (3:1)

Branky: 9., 33. a 75. M. Prchlík, 23. 
D. Molnár – 45. a 58. R. Chyle

20. kolo IV. třídy (pondělí 
8. května)

SK Petrovice B – SK Sokol Kytín 0:0 
(0:0)

24. kolo IV. třídy 
TJ Vltavan Hříměždice B – TJ 

Sedlice 1:0 (1:0)

Branka Hříměždic: 23. D. Šneller
SK Vysoký Chlumec – FK Višňo-

vá B 2:1 (2:0)

Branky Vysokého Chlumce: 22. 
a 31. F. Hron
SK Petrovice B – TJ Sokol Pičín 

4:1 (3:0)

Branky Petrovic: 5. T. Mikota, 15. T. 
Měcháček, 17. A. Bílek, 86. M. Krejčí
SK Přestavlky – SK Klučenice 3:1 

(1:0)

Branka Klučenic: 85. J. Květ

24. kolo okresního přeboru 
– Benešov 
TJ Sokol Vrchotovy Janovice – 

TJ Sokol Nespeky B 4:1 (2:1)

Branky Vrchotových Janovic: 16. 
M. Prégr, 37. D. Adam, 80. P. Dvořák, 
89. F. Hlaváček

26. kolo krajského přeboru 
staršího dorostu U19 
TJ Tatran Sedlčany – SK Kosmo-

nosy 6:5 (3:3)

Branky Sedlčan: 10. O. Štemberk, 
12., 21. a 67. J. Pšenička, 48. J. Kočí, 
59. J. Brunclík

26. kolo krajského přeboru 
mladšího dorostu U17
TJ Tatran Sedlčany – SK Kosmo-

nosy 1:4 (1:3)

Branka Sedlčan: 10. M. Pšenička

17. kolo krajského přeboru 
starších žáků U15 (středa 
10. května)
TJ Tatran Sedlčany – SK Spartak 

Příbram 1:6 (1:3)

Branka Sedlčan: 20. M. Havel

26. kolo krajského přeboru 
starších žáků U15 
SK Polaban Nymburk – TJ Tatran 

Sedlčany 4:1 (1:0)

Branka Sedlčan: 53. (vl.) P. Vejtruba

22. kolo krajského přeboru 
mladších žáků U13 (středa 
10. května)
TJ Tatran Sedlčany – SK Spartak 

Příbram 0:2 (0:0)

26. kolo krajského přeboru 
mladších žáků U13 
SK Polaban Nymburk – TJ Tatran 

Sedlčany 3:1 (2:0)

Branka Sedlčan: 57. J. Habart
David Štverák

Fotbalové víkendové výsledky 
regionálních družstev

PETROVICE Na tréninkovém fotbalo-
vém hřišti v Petrovicích se v sobotu 
13. května uskutečnila okrsková sou-
těž v požárním sportu v disciplínách 
100 m překážek pro jednotlivce a po-
žární útok. 

Klání se zúčastnilo šest týmů z SDH 
Kojetín, SDH Obděnice, SDH Žemličko-
va a Vilasova Lhota. Náročný den byl 
plný pěkných sportovních výkonů. 
V kategorii žen na druhém místě skon-

čil tým SDH Žemličkova a Vilasova 
Lhota a zvítězily ženy z SDH Obděnice. 
V kategorii mužů skončilo třetí druž-
stvo SDH Obděnice, druhý byl SDH Že-
mličkova a Vilasova Lhota a zlatou me-
daili si zasloužili muži z SDH Kojetín. 
V kategorii mužů nad třicet pět let se 
na třetím místě umístilo družstvo SDH 
Žemličkova a Vilasova Lhota, stříbro si 
odnesl SDH Kojetín a zlatý pohár SDH 
Obděnice.                 Sabina Motrincová 

Hasiči předvedli na okrskové 
soutěži pěkné výkony

Místo fotbalistů obsadili petrovické tréninkové hřiště v sobotu hasiči.

Osmdesátníci i devadesátníci 
byli na startu i v cíli!
Trojanová, které letos bude 93 let.

Karel Bendl, ročník 1936, ušel de-
setikilometrovou trasu z Kamýka nad 
Vltavou do Zduchovic, na altánek nad 
Solenicemi (což obnáší spoustu str-
mých schodů, které daly zabrat i da-

leko mladším ročníkům), zpět do Zdu-
chovic, pak pod Horní Třtí a po žluté 
turistické značce se vrátil domů.

Ne každý by to zvládl – v 86 letech 
ujít tolik kilometrů po kamenech, dr-
nech i po schodech. Čemu vděčí za tak 
dobrou kondici?

„Často jsem chodíval do práce pěšky 

nebo jezdil na kole. Pracoval jsem nejen 

na přehradě Kamýk, ale někdy jsme byli 

vysláni i do elektrárny na Orlíku. Kolega 

kuřák se musel zastavovat, tak jsem si 

uvědomil, že je dobře, že jsem kouře-

ní neholdoval. Vždycky jsem měl rád 

pohyb. A taky mi možná pomohlo, že 

když jsem v hrázi potřeboval sejít nebo 

vyjít schody, že jsem je brával klusem. 

Bylo jich jako dnů v roce – 365. Tak 

i to možná přispělo k tomu, že i dnes 

se mohu vydat na takovýhle pochod,“ 
s úsměvem vypráví Karel Bendl.

Radost z pohybu, trénování svalů, 
konverzování s kamarády, poznávání 
okolí, chytání slunečního bronzu – to 
jsou benefi ty, které ocenila spousta 
nadšených pochodníků všeho věku. 
Komu za to mohou být vděční?

Organizačnímu výboru složené-
mu ze seniorů z Kamýku nad Vltavou 
a z Velké. Byly to Milena Šlahorová, 
Hela Krátká, Jana Krajská, František 
Hulan. Dana Skokanová s Ivou Hulano-
vou vytyčovaly trasy. Eva Vávrová ten-
tokrát sama našila všechny suvenýry 
ve tvaru pantofl íčku – a bylo jich přes 
dvě stě! Eva Neužilová a Zdeňka Cho-
botská na startu evidovaly účastníky 
a rozdávaly mapy a instrukce. 

„Vnímám radost účastníků, ale bo-

hužel – blbec se najde všude. Nějací 

vtipálci strhali fábory na trase do Zdu-

chovic. Dál už se jim asi nechtělo, tak-

že tam už pak fábory zůstaly,“ dodává 
Zdeňka Chobotská.

Někdo tvoří, někdo boří, co se dá 
dělat. Snad i ti bořitelé jednou přijdou 
na to, že to není vtipné, ale trapné, stej-
ně jako ti, co si zkracovali trasu přes 
vzrostlé obilí, nebo ti, kteří si přímo 
na vyhlídce nad Vltavou „zapomněli“ 
plechovky a láhve od vypitých nápojů. 

Někdo má rád přírodu, jiný jí ubli-
žuje. Snad těch prvních bude přibývat. 
Ať je těch moudrých více a více – ne-
jen na Kamýcké šlápotě.

Hanka Synková

Nejstarším pochodujícím mužem na Ka-
mýcké šlápotě byl Karel Bendl.

Dokončení ze strany 1
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KVASEJOVICE Místní ha-
siči uspořádali v sobo-
tu 13. května okrskovou 
hasičskou soutěž v po-

žárním sportu dobrovol-
ných hasičů okrsku Sed-
lec-Prčice. Představily se 
hasičské sbory Sedlec, 
Prčice, Kvasejovice, Mě-
šetice, Vrchotice, Nové 
Dvory, Sušetice, Chotě-
tice, Uhřice, Divišovice 
a Přestavlky. Na start 
vyslaly 21 družstev, kte-
rá za chladného počasí 
soutěž i la  v  pořadové 
přípravě, překážkovém 
běhu a požárním útoku. 
Milým překvapením byly 
ukázky požárního útoku 
v podání hasičského po-
těru a žáků hasičských 
sborů ze Sedlce, Kvasejo-
vic a Chotětic. 

Vítězem okrskové sou-
těže v kategorii muži do 35 
let se stalo družstvo SDH 
Kvasejovice, 2. místo zís-
kalo družstvo SDH Sedlec–
Pučmelouni, 3. SDH Vrcho-
tice. V kategorii muži nad 

35 let se na nejvyšší příčku 
probojovalo družstvo SDH 
Prčice, 2. SDH Kvasejovi-
ce, 3. SDH Sedlec. V kate-

gorii muži nad 50 let bylo 
následující pořadí: 1. SDH 
Prčice, 2. SDH Sedlec–Ve-
teráni, 3. SDH Nové Dvo-
ry. V soutěži žen do 30 
let zvítězilo družstvo SDH 
Sedlec, 2. SDH Kvasejovi-
ce. V soutěži žen nad 30 
let první příčku obsadilo 
družstvo SDH Chotětice 
a druhou SDH Sedlec.

František Vávra

PLZEŇ Po turnaji, který se 
hrál v první dekádě května 
v Plzni, jsou sedlčanští Pega-
sové průběžně na druhém 
místě ligové tabulky. Sedl-
čanští žáci do třinácti let mají 
ve skupině Západ celkem 
pět soupeřů. Plzeň, Sezimo-
vo Ústí, Lobkovice, Příbram 
a tým Canaries Praha.

„Po prvním zrušeném kole 

se turnaje druhého kola v Plz-

ni účastnila všechna družstva 

a poznávání síly soupeřů 

vyznělo pro Pegas velice po-

vzbudivě,“ uvedl trenér sedl-
čanského klubu Tomáš Lan-
ger. „Přístup klubu je v této 

věkové kategorii nastaven 

tak, že cílem zápasů je zlep-

šovat kvality hráčů i celkově 

týmu a připravit hráčům hez-

ké zážitky. Výsledek zápasu 

je bonusem pro hráče a není 

pro trenéry tak podstatný.“

V prvním utkání se tým 
Pegas Sedlčany setkal s Ama-
somou Příbram. Soupeř 
nastoupil s menšími hráči 
a tomu odpovídala i do-

minance Pegasu na hřišti. 
Po konci časového limitu 
si Pegas připsal výhru 14:0. 
Druhým zápasem Sedlčan 
byl duel s domácí Plzní. 
Z plzeňského družstva do-
minoval rychlý nadhazovač, 
ale Pegasové měli více štěstí 
a v napínavém vyrovnaném 
střetnutí zvítězili 7:8.

Do druhého hracího dne 
šli Pegasové bez porážky 
a dobře motivovaní z dosa-
vadních výkonů. V ranním 
zápase s Lobkovicemi, se 
sice vyššími, ale herně slab-
šími hráči soupeře, opět Pe-
gas dominoval a vybojoval si 
beze ztráty postup do fi nále 
v poměru 15:7. Druhým fi -
nalistou se stala Plzeň a ten-
tokrát v zápase Pegas od za-

čátku hrál lépe a postupně 
navyšoval mírné vedení. Až 
asi dvanáct minut před kon-
cem vidina výhry ve fi nále 
a několik smolných náhod 
způsobily značné zhoršení 
výkonu sedlčanských hrá-
čů a kupení chyb. Za stavu 

jeden aut od výhry dopus-
tili Pegasové otočení zápasu 
a následnou porážku 7:12, 
která byla za tohoto stavu 
příliš hořká.

„Druhé místo na turnaji je 

úspěchem po herní stránce, 

pro velkou část hráčů přináší 

nové zápasové zkušenosti. 

Malí Pegasové dokázali pora-

zit každého ze svých soupe-

řů a pro další rozvoj své hry 

potřebují zapracovat na sou-

středění, komunikační části 

hry, práci se sebevědomím 

a samozřejmě na zpracování 

míče, přesných hodech a tvr-

dých odpalech, které dělají 

softball hezčí. Řada sedlčan-

ských hráčů stále sbírá první 

herní zkušenosti a my rádi 

přivítáme i nové hráče, kteří 

se v této úrovni snadno do-

káží zapojit do hry. Přijďte si 

softball vyzkoušet nezávazně 

na trénink v úterý a pátek 

od šestnácti hodin do areálu 

v Luční ulici v Sedlčanech,“ 
zve Tomáš Langer.

David Myslikovjan

FC Velim – TJ 
Tatran Sedlčany 
3:2 (2:1) 
KOLÍNSKO V neděli 14. 
května zavítal Tatran 
ve 26. kole fotbalové-
ho krajského přeboru 
k soupeři, který měl v ta-
bulce před utkáním stej-
ně bodů jako Tatran (38). 
Čekal se tedy vyrovnaný 
zápas.

Soupeř otočil 
skóre

Hostující tým do něj 
vkročil lépe. Hned ve 25. 
minutě se po rohovém kopu 
poprvé prosadil Pavel Kro-
til – 0:1. Dobrý začátek pro 
Sedlčanské tím ale do polo-
času skončil. Za osm minut 
vyrovnal na 1:1 Jan Kujal 
a ve 35. minutě překonal 
brankáře Filipa Dřevojana 

podruhé v utkání další do-
mácí útočník, tentokrát Jan 
Jícha – 2:1. Více už se v prv-
ním dějství nestalo.

Červená pro 
kapitána

Tatranu se ve druhém 
poločase podařilo vyrov-
nat z penalty. Tu proměnil 
Marek Hanuš – 2:2. V 80. mi-
nutě přišel pro Tatran dvojí 
trest. Rozhodčí Jaroslav 

Špaček nejenže odpískal 
penaltu pro domácí tým, 
ale za faul udělil ještě červe-
nou kartu kapitánu Lukáši 
Brotánkovi, který tak musel 
předčasně do sprch. Exeku-
ce pokutového kopu se ujal 
Jan Jícha a dostal svůj tým 
do vedení 3:2. Oslabenému 
Tatranu se už ve zbytku do-
hrávaných minut nepodaři-
lo vyrovnat. 

Sestava Tatranu: F. 

Dřevojan – Kouklík (14. 
Schwarz), Štemberk, Plesl, 
Repetný, Hanuš, Chlasták 
(89. Kočí), L. Brotánek, 
Krotil, M. Sirotek (90. Jirá-
ček), Novotný.

Tatran je po 26. kole 
v tabulce na šestém místě 
s 38 body a skóre 61:47. Dal-
ší utkání hraje v sobotu 20. 
května od 17 hodin na hřiš-
ti dobříšského rivala. 

David Štverák

Mladí Pegasové porovnávají sílu 
s pěti soupeři, z konfrontace zatím 
vycházejí čestně

Požární útok 
hasičského potěru 
a žáků zpestřil 
hasičskou soutěž

Žákovský softbalový tým Pegasu s trenérem kadetů Tomášem Langerem, který v Plzni zastupoval 
trenérku žáků Helenu Čechovou.

Sedlčany, Tyršova 138

Po–Pá 800–1700

       So 800–1130

www.asimina.cz

čaje, koření, rakytníkové 
dobroty, ovoce v alkoholu, 
sušené plody, šťávy, sirupy, 
medoviny a další výrobky

OBCHOD S ČAJI, KOŘENÍM A PŘÍRODNÍMI POCHOUTKAMI

Tatran zažil první jarní porážku
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Můj bratr žije v Praze, 

a tak není divu, že když se 

objevím u něj na návštěvě, 

často dojde k tomu, že po-

klábosíme u piva, dáme si 

společně večeři a přespím 

u něj. Tak nějak jsme si to 

naplánovali i před něja-

kou dobou. 

Zní to jednoduše, ale 

první problém je vůbec 

zvolit, zda se budeme stra-

vovat za pomoci dováž-

kové služby, hospody či 

zda nakoupíme a uvaříme 

vlastními silami. Světe div 

se, často zvítězí možnost 

uvařit si sami. A tak jsme 

vyrazili do supermarketu 

na nákup. Bratr si vzpo-

mněl, že na sociální síti 

Instagram viděl foto ná-

vod na přípravu luxusně 

vypadajícího hovězího 

masa, které se rozpadalo 

vedle smetanové brambo-

rové kaše, polité hustou, 

lesklou zeleninovou omáč-

kou. Usoudil, že surovin je 

na výrobu jídla potřeba jen 

několik, a tak nám bude 

bohatě stačit ruční nákupní 

košíček. 

Cestou za hlavními suro-

vinami jsme kupovali i pro-

dukty nesouvisející s večeří, 

a tak byl za chvíli košík 

plný a nákup jsme tak brali 

do rukou a náručí. Vybrali 

jsme i krásný kus hovězího 

krku, pěkný rovnoměrný 

kousek, ideální pro naše 

účely. A taky jsme vzali 

brambory a mrkev a ještě… 

ještě vlastně musíme nabrat 

cibuli, vzpomněli jsme si. 

Poté ještě pár plechovek 

piva a šup k samoobslužné 

pokladně, vyložit, naskeno-

vat čárové kódy, zaplatit. 

Dvě plné tašky toho byly. 

Vydali jsme se domů, bylo 

asi půl osmé. Ale vybalo-

vat nákup a vařit se nám 

nechtělo. Přípravu jsme 

oddalovali až do doby, než 

přišel bratrův přítel z prá-

ce. Začal tedy vybalovat 

nákup, já jsem se ujal lou-

pání brambor, bratr krájel 

cibuli. Po chvíli byly tašky 

prázdné, nákup vyložený, 

část uklizená do lednice. 

„Proč jste uklidili do led-

nice i to maso, když bude 

potřeba,“ tázal se nás bratr 

stojící u plotny. Svorně jsme 

odpověděli, že žádné maso 

jsme neviděli, rozhodně 

tedy jsme ho ani neuklízeli 

do ledničky. Bratr na nás 

tázavě hleděl, rozhlíželi 

jsme se. Bratrovi svitlo, 

a vyhrabal z kapsy účtenku 

– maso na ní chybělo. Když 

totiž šel do sáčku nabrat 

cibuli, maso v krabičce si 

musel odložit – do bedny 

s cibulí. Poté popadl cibuli 

a maso už nechal na místě. 

Vzhledem k tomu, kolik 

bylo hodin, nemělo smy-

sl vydávat se do obchodu 

pro nové maso. Cibule byla 

nakrájená, brambory oškra-

bány, v lednici buřty. Buřt-

guláš je koneckonců taky 

jídlo. Ačkoliv návod z Insta-

gramu na něj není potřeba. 

Tomáš Vašíček

Vláda se konečně rozmy-
slela, jak chce řešit státní 
dluh po rozdavačných po-
pulistech. Ne, že by svůj 
plán uměla jasně vysvětlit. 
Ještě několik dní po tiskov-
ce postupně odhalujeme, 
jak to tedy vlastně bude. 
Osekání 50 miliard ročně 
na dotacích je však jed-
noznačně krok správným 
směrem.

Nejprve si řekněme, co 
dotace jsou. Stát na jedné 
straně sebere peníze li-
dem a firmám. Na druhé 
straně pak tyto peníze 
rozdává. Dotace je dar. 
Z kapsy někoho jiné-
ho. Pragmatičtí politici 
je používají na uplácení 
veřejnosti a nakupování 
vlivu, případně si dotace 
rovnou posílají do svých 
vlastních firem.

Agentury specializova-
né na čerpání dotací jsou 
plné mladých chytrých 
lidí, kteří by jinak mohli 
vymýšlet nové produkty, 
kvalitnější služby, zlepšo-
vat procesy. Místo toho ze 
školních lavic rovnou pře-
cházejí do něčeho podob-
ného a celý jejich svět jsou 
jen ministerstva, jejich od-

bory, studium zadávacích 
dokumentací, vyplňování 
papírů, administrativa. 
Firmy místo starosti o zá-
kazníky sledují, jaké do-
tace kdo vypsal, s jakými 
parametry, kolik je v nich 
peněz, na co to napsat, 
aby to prošlo. Najímají lob-
bisty, kteří objíždějí státní 
správu, hledají si v ní ka-
marády, zjišťují zákulisní 
informace a snaží se ovliv-
ňovat vše kolem těchto 
penězovodů, aby dotekly 
do té správné kapsy.

Co s tím? Nevadí mi při-
spět na dotace do milionu 
pro malé obce. Tu opraví 
chodník, tu zrenovují škol-
ku. To je v pořádku. Ale 
přispívat velkopodnikate-
lům k jejich ještě většímu 
bohatství? Nikdo na světě 
nevymyslí dokonalé kont-
roly. Motivace státem daro-
vaných desítek miliard je 
prostě příliš velká. Jediný 
účinný lék je dotace výraz-
ně omezit. Není náhodou, 
že evropský dotační ráj 
stále víc zaostává za Ame-
rikou a Asií. A nespraví to 
další navyšování dotací. 
Spraví to pravý opak.

Bohumil Vohanka

Významný den. Ano, mys-
lím to opravdu vážně a ne-
vadí, že se někdo bude 
smát. Občas jsem volal 
aspoň po náznaku snahy 
o nápravu dosavadní ne-
smyslné rozpočtové poli-
tiky státu. Minulý týden 
ve čtvrtek konečně začal 
mít ten náznak nějaké ob-
rysy. Konala se dlouhá 
tisková konference vlády 
a pak krátké i delší, vážné 
i směšné reakce ze všech 
stran.

Zemi vládne pět poměr-
ně různých politických 
stran, tedy stav unikátní, 
neboť v minulé vládě byla 
koalice dvou (v předmi-
nulé tří) stran a skřípalo 
to mezi nimi. Pouze ČSSD 
se snažila soutěžit s ANO 
v populistickém obdaro-
vávání různých sociálních 
skupin. Takže koalice pěti 
stran byla pro některé od-
borníky myslitelná sotva 
tak na půl roku, kdy se již 
daly čekat první neshody. 
Možná právě válka a ná-
sledné krize nějak na ta-
kové skotačení nedávaly 
čas ani myšlenky. Společ-
né práce bylo nad hlavu. 

A nenapodobitelný diri-
gent premiér Petr Fiala, ne-
hledající žádný prospěch 
pro svou osobu, udělal do-
jem v zahraničí i poměrně 
klidnou spoluprací vlád-
ních stran.

Každý ministr Fialovy 
vlády měl ve svém rezortu 
ušetřit. Od počátku platilo, 
že kompletní zveřejnění 
nebude, dokud nebu-
de jasná shoda vládních 
stran. Muselo se počítat 
i s tím, že většina minis-
trů narazí, nejen u části 
veřejnosti, ale i ve vlastní 
straně. V ODS například 
je obtížné nějak poškodit 
střední třídu, živnostníky, 
podnikatele. Jedině, že 
Fiala řekne: „Nedá se nic 

dělat, když každý, tak kaž-

dý.“ Ty výjimky, jako tiché 
víno a knihy – nevím…

Mě těší, že jsem se do-
žil odvážné vlády, která 
se pouští na kluzké bojiš-
tě o slušnou budoucnost 
s různými, zatím neurčitý-
mi protivníky. Ať už dopad-
ne ten souboj jakkoliv, vý-
sledek bude tentokrát jiný 
než v roce 2013. Prostě se 
konečně začalo něco dít, 

čím se odstartovalo vážně 
myšlené řešení neúnos-
ného tempa zadlužování. 
Takže nyní je třeba komu-
nikovat s odbory (raději 
snad už bez Josefa Středu-
ly), se zaměstnavateli atd. 
Dosáhnout základního po-
rozumění.

A mám návrh pro dů-
chodce, abychom šli nějak 
příkladem. Založme účet 
pro sociální pomoc a tam 
vraťme, co jsme nezaslou-
ženě nad zákon dostali. 
Zejména, kdo má nadprů-
měrný důchod a při každé 
valorizaci měl také nadprů-
měrně přidáno. Kdyby tře-
tina důchodců vrátila jen 
to blbé rouškovné 5 000 Kč, 
už by bylo pět miliard. 

Zatím totiž každý od stá-
tu něco chce – třeba velcí 
podnikatelé mají ty dotace. 
Ale stát jsme my. Řekněme 
už nic. Baťa státu naopak 
pomáhal, staral se o dob-
ré zaměstnance, stavěl jim 
domky. Kdepak dotace 
od státu.

Minulý  č tvr tek  byl 
po deseti letech stagnace 
významným dnem.

Vladimír Roškot

K O M E N T Á Ř

Konečně se začalo něco dít
K O M E N T Á Ř

Vyhnání z dotačního ráje

F E J E T O N

Jak jsme vařili hovězí podle Instagramu
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